# 传感技术学报

首 页 顾问委员 特约海外编委 特约科学院编委 主编 编辑委员会委员 编 辑 部 期刊浏览 留 言 板 联系我们

## 柔性-微环光波导耦合结构的集成光学加速度传感器

作 者: 齐振恒1 张彤2\* 张晓阳2 胡德文1

单 位: 1国防科技大学机电工程与自动化学院 长沙 410073 2东南大学电子科学与工程学院 南京 210096

基金项目: \* 教育部"新世纪优秀人才"支持计划资助(NCET-05-465); 部委项目资助

### 摘 要

给出了一种利用柔性·微环光波导耦合结构的集成光学加速度传感器,通过聚合物材料设计的柔性光波导,在外力作用下产生形变,该形变改变了柔性光波导与微环光波导的层间距,从而改变波导耦合器的耦合比,使得微环光波导谐振腔输出谱特性发生相应改变,继而有效地实现了加速度的传感。本文给出了这种新型的设计,推导了其检测原理并同时分析了其灵敏度的影响因素。

关键词: 微环光波导 柔性光波导 耦合比 加速度传感 光学谐振腔

# Acceleration sensor based on flexible waveguide coupling with integrated optical microring resonator

Author's Name: Qi Zhenheng1,zhangtong2,zhangxiaoyang2,hudewen1

Institution: 1 College of Mechatronics Engineering and Automation, National University of Defense Technology, Changsha 410073, China 2 School of Electronic Science and Engineering, Southeast University, Nanjing 210096, China

#### Abstract

An acceleration sensor based on flexible waveguide coupling with integrated optical microring resonator is demonstrated in this paper. Deformation of a flexible polymer waveguide caused by acceleration results in change of the distance between itself and the waveguide of the microring resonator, therefore the coupling rate is altered. This variation makes the output characteristics of the microring resonator altered correspondingly. By detecting the output optical intensity of spectrum of the microring resonator under the condition of optimum resonance, the acceleration is measured effectively. The design of this novel structure is given and the measuring principle together with influence factor of sensitivity are derived and discussed.

Keywords: Microring waveguide Flexible optical waveguide Coupling rate Acceleration sensing Optical resonantor

投稿时间: 2008-12-30

## 查看pdf文件

版权所有 © 2009 《传感技术学报》编辑部 地址: 江苏省南京市四牌楼2号东南大学 <u>苏ICP备09078051号-2</u> 联系电话: 025-83794925; 传真: 025-83794925; Email: dzcg-bjb@seu.edu.cn; dzcg-bjb@163.com 邮编: 210096 技术支持: 南京杰诺瀚软件科技有限公司